Treacys of Soloheadbeg.
— Family, Land and Murder:
A very Irish Tragedy.

By Denis G. Marnane

Introduction’
In 1865 Mary Treacy made her will. A widow since 1848, with two sons Thomas and Denis

and three daughters Catherine, Johanna and Bridget living, Mary Treacy had a farm of
around twenty-three statute acres (14.25 dcres Irish?) in two lots, in the townland of
Soloheadbeg, not far from Limerick Junction.® Back in 1848, probably because of Famine
related iliness and in the space of a few weeks, she lost her sixty year old husband John,
her twenty year old son, also John and her brother-in-law Nicholas. A daughter Ellen died
in infancy and another daughter Mary died in 1844, aged thirteen. In time, her surviving
sons Thomas and Denis perpetuated the memory of their father. Twice Thomas named his
sons John, neither surviving infancy. Denis married late and when in February 1895, his son
was born, he was also christened John. History knows him as Sean.*

When in 1945, Desmond Ryan published his bicgraphy of Sean Treacy, what he had to
say about his subject's Treacy background was covered in a sentence. “Sean Treacy's
father was remembered among his neighbours as a man of strong personality and it was
said that Sean resembled him in many ways.” Generations of readers have taken this
sentence with its two statements, at face value but as this discussion reveals, the first
statement. about Denis Treacy, is deeply ambiguous, while the second, about his son, is
intensely problematic. Sean carried the Treacy surname but his mother’s family name Allis
was a very important part of his identity. His tombstone in Kilfeacle names him as Sean Allis
Treacy. Not a conventional designation. Popularly, this is seen as reflecting the loss of his
father when Sean was a child and the consequent increased importance of his mother's
family. Reality is more complicated and more interesting. This article is not about Sean
Treacy. It deals with a period decades before his birth. However, for both writer and

reader, Sean Treacy is never absent.
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Inheritance a R |
In 18 ill.” i
ik £i tZA;r}; “'rr:ac.y made her vyllL ° Even in the rich Irish literature about disputed wills
. e 'ln ‘entance. thefe :/S hardly an example of more malign consequences flo
c;rgpu;r:tan:a?:’\ng up of a will."Mrs. Treacy died in the first week of February 1865 arv‘z
3 nce suggests that making her will was a : :
e : i matter of rush and botch. “Th
omyvxl/:sbgr:l\:mbgj by an ignorant aftorneys clerk, with sufficient knowledge of legal term:
ok Ia : to do harm but ignorant of the real principles of law" was the opinion of
! de. eading legal experts in the country." In the context of what subsequent|
- r?s%?z' . It is reasonable .to presume that the poor woman was put under pressureqberr: y
(Thér‘e waso, there can be little doubt but that the driving force was her younger son Dén;r
et mstsro;md a dec:—;de t;?etween the sons.) More usually the older son would get thé
Thomés f e arm and in this case Mrs. Treacy made a will leaving the everything t
~ farm, livestock, house and chattels. But there were conditions: within a yeagr o(;

val i
Sujzi\s‘ébx;:d( on Clare in the 1830s but relevant to post-Famine rural Ireland generally. A
i i.e. one wx'th an adequate fortunne) was found for one of the sons and Zh
Treacz’s z::_ ,:lsec:s to Er?wde for the other son.? | is impossible to know what was on Mani;
Ind. Each family has its own dynamic P
. Perh i
demands of her two sons, she sought to sati};fy both. S R
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Mary Treacy did not leave her twenty-three Soloheadbeg acres to anyone, because of
course, she did not own them. What she left, with the agreement of the landlord (or at least
without his prohibition), was a leasehold interest in the farm, running for 21 years from
1858.2' Before continuing with the story of the Treacy family and how their mother's will
impacted on their lives, a brief account of the farm in question is in order. The first point is
that its ownership was not personal but corporate. The 858.5 statute acre townland of
Soloheadbeg in the civil parish of Soloheadbeg was part of the 3,000 acres estate owned
in County Tipperary by the Governors of the Erasmus Smith Educational Endowment. The
Governors owned some 10,500 acres in ireland, divided between a number of counties,
including around 4,300 acres in County Limerick.? Erasmus Smith, a supporter of
Cromwell, obtained a great deal of land in Ireland and in order to hold on to it after
the Restoration of the monarchy in 1660, used some of his holdings to establish an
educational endowment with grammar schools in Tipperary town, Drogheda and Galway.
By the nineteenth century, the Governors had extended their support for education to both
first and third levels. The fact that its benefits were not extended to Roman Catholics would

become a major issue.”’

At mid-century (1851) according to Griffith’s Valuation John Treacy's farm was under
thirteen acres, while Nicholas had just over twenty-eight acres in two contiguous holdings.
Also, the buildings on Nicholas's farm were slightly better as was his land (an average of
94 pence an acre against John Treacy's 88 pence).”* By 1856, these holdings were in the
names of the Treacy widows, Mary and Margaret. In 1859 Mary Treacy signed a lease for
21 years with the Erasmus Smith Board of Governors for two separate lots of land, around
twenty-three statute acres(12.5 acres and 10.5 acres) at an annual rent of £20.40.%° The
farm under Mary Treacy's name, but of course run by her sons Thomas and Denis, was
augmented by an additional ten acres, bringing the average valuation per acre up to 91
pence.i’E These additional acres, taken by the Treacys sometime in the 1850s, illustrate how
the Great Famine could benefit those who survived, when more land was available.

Around this same period, the Erasmus Smith Educational Endowment, both its schools
and the management of its estates, came under government scrutiny. The 1858
Commission of Inquiry described how Soloheadbeg had been let to middlemen up to 1835,
at which date the Erasmus Smith Governors had the property surveyed and valued and
good news for the occupying tenants, rents were reduced by about one-third.“’Middlemen
usually had no long-term commitment to a property or its tenants and especially as their
lease neared expiration, were intent on maximising profit. In the words of the report: “. . .
the tenants had got into arrears and their farms were generally exhausted and badly
cultivated”. There was nothing unusual about this perceived negative impact of middlemen
on the estate during these pre-Famine decades. For example, the same process occurred
on the Smith-Barry estate near Cashel.”

For a corporate landlord like the Erasmus Smith Governors, there was an advantage in
o middlemen. It was more convenient o deal with a small number of large
holdings than with a mass of tenants. In 1834, the sub-tenants of Soloheadbeg petitioned
the Governors not to renew the leases of the middlemen in 1835. Initially the Governors
were minded to let the townland to the highest bidder but in 1836, the Soloheadbeg (sub)
tenants were given one-year leases on probation for three years.zg The local agent was

letting land t
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Austin Coo i
Sl _p:r‘,'e\:]/ﬂll'.l:dllved near Dur.mdrum. He was murdered in April 1838 in a famous
: 2 minder that everything associated with access to and the holdi
roused extraordinary passions. M

During the dreadful years of th i
’ € Famine, census informati
better off holding their farms directly from the estate. SRR

Table: Soloheadbeg Townliand 1841-1851% 1
Houses Male Eemale |
Total Pop
1841 37 172 162 324 i
1851 34 154 133 287

K : :
. g’igr;rowngsv;r;ourso \?o.natlons to local relief committees, the primary response of the
gt s r?ors |E|OO£ of employment, while at the same time improving the land. To
e el i owed money from the government for drainage and with .the
i oy Th'is sy ;‘r)creased by about ten per cent in the 1850s in order to repay
money to improve their eslaltzgsa:/g racsr?na f;:igeig;?a::éaf;d- i Ll
ol ; , one way or another,

i;i‘ ); . er' asr;):n gﬁir’getr;nts It was around this time that the Treacy farm \Atlzrs‘ai::csr:;oslgg
S i b \{vas eqcouraged on the estate. This was a period when the
e inz e; l1rr:1provmg after the Famine and in the words of J.W. Murland. the
i i ;)l e Soloheadbeg estate on behalf of the Commissioners: “S'

on this townland have made great improvements on the farr.ns 0;:3

generally the land is carefully cultiv.
ated and the i 9
were worse estates on which to be a tenant. PR 4 T

In 1 ?
tenantsef;mt;:iegat:a?rfmer government inquiry.” It was noted that the Soloheadbe
e e ; e the money owed to the government for drainage loans hag
osat up,tum ol (c; een reduceq. The Inquiry dismissed this and influenced by the
Nisioidg 1 fagades following the Famine, declared that rents were *
4 o over Valuation. Tenants of course complained but they were morer;utv 23

by th i i
y the range In average rents in what was not a huge area (about 530 Irish acres

twenty-two to thirty-four shillings per Irish acre. =

In this inqui i
- ;ngg:'?; :)hnaetf t;]eef:rfncte was made to the other Treacy family in Soloheadbeg
: ent was at valuation. P ’
i _ . Part of the townland
Thg : ;:tctl)zzgyn:arg who in turn sublet, one of his four tenants being thes: :asnzae lg ol
i g o :oxarjati:at ggth::;/. Mr. Smith charged forty-six shillings per (lris;e)aacé’rse.
‘ ) was no peint in his ini
b Rl 4 : complaining about
o4 el ;:)e““m\?vﬁ Eompanson was made with an adjacent estate (St;hat ofu ngs ;mt lhe
i i ic had‘been recently sold and on which rents were a il
ok sl dgs“a:nhf'az:re'. Incidentally, tenants paid their rents to the local agenst :: Llgcr}l =
: is view Sologheadbeg was home to “some respectable indepenadasi
en

armers . AS will be seen it is un key ‘Ie nclud T e
K : » | likel ed th 'lea ther: h
; l . incl e Cy bro S omas and Denis
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Cuckoos in the Nest

One of the most written- about changes brought about by the Greal Famine was the
determination to keep farms intact as they passed from generation to generation.” Had this
not been the norm, both Thomas Treacy and his brother Denis might have been satisfied if
the farm was divided between them (which is what seemed to have happened in an earlier
generation). With several daughters in a family, any accumulated capital was used to
secure satisfactory marriages for at least some of them and not to purchase an interest in
another farm for a second son. For example, if the other Treacy farm was avazilable,
perhaps because the occupier decided to emigrate, Tenant Right (alsc known as the Ulster
Custom) which was the purchase by an incoming tenant of the interest or “goodwill” of the
outgoing tenant, would have cost around ten years purchase. This means a lump sum of
ten years rent, which in this instance was £214.%

The shedding of siblings was managed varicusly. “The rules of succession varied from
estate to estate and it is not always clear how far agents acted according to the tenants’
wishes” is how one modern writer saw the matter, citing a statement from the 1870s that
wills were not recognised unless the farm was left to only one person, either the widow or
a son. Examples were also given of estates where widows were accommodated so that a
parent was not at the mercy of a son, but there were also estates where widows were not
favoured.” One extreme was on the Lansdowne estate in Kerry, where W. S. Trench the
well-known agent (he wrote his autobiography) micro-managed, having a say in tenant’s
choice of spouse and being rigorous about getting rid of surplus brothers so that under no
circumstances could farms be divided.™ There is no doubt that the arrangement devised by
Mary Treacy with respect to the disposal of the interest in her farm between her two sons
would not be tolerated on the Kerry estate or on many others.

One thing is certain, to an exiravagant degree, the Treacy brothers wanted land and
were indifferent as to means. “The whole history of the Treacys went to show that they were
capable of any act, no matter how bold or fraudulent” was one contemporary expression of
this belief about them.* Their mother died on 5 February 1865 and during the following
years they continued to share the same roof while each did his best to destroy the other.
Each freely used the two methods of redress available: the law of the countryside and the
law of the land. The former promoting faction, intimidation and violence; the latter deploy-
ing very expensive civil litigation.® By the 1870s, it is not too much to say that the Treacys
had become notorious.”’ Their story has more twists and turns than a dozen John B. Keane
plays and like soap opera there are concurrent but complementary storylines. In this case,
three: the conflict between the brothers Thomas and Denis Treacy over their mother's will;
the childiess marriage of their sister Catherine to Con Ryan and finally the tragedy of their
sister Johanna who was married to Michael Hayes.

While the issues raised by their mother's will were being slowly and painfully resolved,
the brothers turned their attention to a different source of land. On 2 May 1850, Catherine
Treacy, eldest of the family, married Con Ryan a neighbouring farmer. They lived in Raheen
Lower a towniand just to the south of Sologheadbeg. Con Ryan had two small farms. The
farm in Raheen Lower, in two lots and sixleen acres was part of the estate of the earl of
Portarlington.*”” The other farm, just under ten acres was in Sologheadbeg townland and
therefore part of the estates of the Erasmus Smith Governors. Unexceptionally, Con Ryan
was older than his wife and crucially they had no children. '
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) In some respects the story being told in this a
With Con Ryan childless, the burning question was

relationship between Con Ryan. his wife and the Treacy brothers.
The story that emerged was not to the credit of the Treacys and indicat

: | t same month, February 1865
was persuaded to sign over his farm to his brother-in-law.* Catherir:g (Trea;ccy:)m;%say::

b T ;
b:zortsry]zf:sc-)ifntrlns WZS that her husband was in poor health and was helped on the farm by his

e ;era]w. second factor was concern that with her hushand’s death Cathgrin
- e a the mercy of her husband’s family, unless prior arrangements had be'en made '3

Is "signing over" was indicated a few months | ;

. ater when Con and Catheri

gg:;l;ir [i/vnh Ti?mas Treacy, went to nearby Tipperary town to pay the rent for timnee{;?;;
ower. The estale agent was Samuel Heuston, manager of the Munster & Leinster

Tom Treacy's name on the receipt, an

nd would not do so.” It is difficult not to
tween Treacy in-laws and Ryan nephews.

tough cross-examination from the
46

Hemphill: "Were you very fond of poor Con (laughter)?”

(Treacy) Ryan: ‘I would be fonder of him now i1 had him, after all the b d
treatment | got (laughter)” ' °

Hemphill: ‘Did you occupy different rooems for a long time?"

(Treacy) Ryan: “When he ins in hi
: got pains in his bones he said h
bed to himself {laughter).” Hi
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Hemphill: “And you hunted him?”

(Treacy) Ryan “No, he went himself.”

Hemphill: “Did you in 1865 put the poor old rickety man out of the
feathers?”

(Treacy) Ryan: “He went himself (laughter).” .
Hemphill: “Did he ever complain that you were giving all his means to
your worthless brothers?”

(Treacy) Ryan: “He did, but why used he be sending for them?"

“Did he complain of your giving £200 fortune to your sister
Mrs. Coffey?™

“No, no such thing occurred. He used not to call me the ‘old
robber' but he used to my brothers, though he was very great
with them always.”

“Did you over and over again hit your husband in the presence
of your brothers family?”

Hemphill:

(Treacy) Ryan:

Hemphill

(Treacy) Ryan: “No.”

Hemphill: “Nor knock him down with a stick?"

(Treacy) Ryan: “I did not.”

Hemphill: “Was your husband right in his mind when he signed the deed
of 1865?”

(Treacy) Ryan: “I don’t know. I'm no doctor.”

Catherine (Treacy) Ryan informed the court that her husband told her he had been
drunk when he signed the 1874 deed “and that he did not know what he was doing”. She
continued: “my husband was very cross and cantankerous at this time. He said he got a
blow of a pitchfork on the head from his own brother Larry before he married and that his
head was not right.” This reference allowed Hemphill to suggest that it was Denis Treacy
who had assaulted her husband, something denied by the witness. Hemphill finished with
the witness by asking if she knew that Tom Treacy "knocked (Con) down several limes — a
poor old man - and that Con could not bear the sight of Tom”. Catherine (Treacy) Ryan
denied any knowledge of such matters.

Denis Treacy also gave evidence and confirmed his sister’s account of events.” The
Treacy brothers, anxious to help their brother-in-law in working his land and eager to
preserve the rights of their sister if and when she was widowed, co-operated with Con Ryan
when he decided that the best means of doing this was “to settle” the farm on Thomas
Treacy. The witness told the court that he simply looked after the paperwork, getting the
deed prepared and so on. A decade later when the 1874 transfer to Ryan was being

managed, Denis Treacy was in jail (see below). When, after his release, he met Con Ryan,
Con was a sorry man, complaining that “all his means” had been taken from him by his
nephews and that he had been drunk when he signed the deed and did not know whal he
was doing. Now, “he could not walk on his own lands". Denis Treacy's account of the
signing of the 1865 deed with his references to Con being well able to sit up in bed, his hand
not being guided and having no whiskey or wine that day, can hardly have impressed the
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juaric:\rss.t Oleenhthg known bad history between Denis and his brother, the witness was at
p emphasise that he had nothing to gain and that it was Thomas who benefitted

invm’;?e:?;”;iz l:‘::py g:?\l/"e.! et;/idence. he painted a picture of long term and close
i Ing of his brother-in-law’s farm. He claimed to h

Improvements, including an extention to the dwelli B e
_ . ng house. “Old Con oft id i

himself (i.e.Tom Treacy) he was doi v i P

: ng the work.” In this version of event
o s, Con R

qumg husband was concerned about his wife and minded to safeguard her interest:af:éri

-ar?ergnét:(tio:gatth gathe:tintt; (tT;eacy) Ryan was nowhere mentioned in the deed of 1865. Tom
cou at his life had been threatened b ing
e c . y the Ryans, thus allowin
;askg :32335822; r';; (} i:;. hayvq'g; managed to get a befuddled Con under their contrgl tﬁirsr;
ninjail, so also had Thomas (see below) so that it w i
. ; ‘ asn
to be likely that jurors would take a benign view of anything involving the Treacyegfc;rtgg;rs‘g

Ryan “a plain-spoken country farmer”. Th
i - Ihere was also some question of Catheri
Ryan being assaulted by Thomas Ryan (being struck on the head with a bng?e RS

A telling piece of evidence (and a fascinating piece of social history) in Thomas Ryan's

g?ltls: 3?;22 (;fn t‘;xe ’lhatc? t;)uth of the eve and gave it to Thomas, He also gave him a portion
Clay of both farms in tok ion.” in thi
i ool . en of possession.” Even in this Con had to be

On the Treacy side, a lurid d ipti
. escription was sketched of Con Ryan bei
‘ n

:‘lqpopuer:rywl;)'rvn. in July 18?4, rendered drunk and utterly incapable aynd as ’if st;hg?/:ag: tntoot
someg:hi,ng (l, edlr?ntkhe( tﬁib gne o)f ;he parties took a bottle out of his pocket and gave him

; witness) did not know what it was: th im i
dark place and gave him more dri 4 G

: nk..." Up to 1874 theref i

hars _ : efore when matters wen
b; > ';or‘rgn:;eacydhaDd a_gr:p -on l_he_ fgrm of his brother-in-law. Reference has been 'n?é;:;nts :
e sthan enis being in jail, in circumstances explained below. This story of tho
ys has three strands and before concluding the story of what happened to Cor:y Ryan’és3

farms, it is necessary to return i
: to the confl e
mother’s will ict between Thomas and Denis arising from their
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Sibling Rivalry

During the years after their mother’s death, Thomas and Denis Treacy shared the family
home. However, on 25 February 1873, Thomas Treacy's circumstances changed. At the
age of 52, he married Mary Carey/Carew, a neighbour’s daughter.”® She was twenty-two.
This brought him local allies and cash. It also meant that there were now three people in
the Treacy home —a combustible situation. The brides’s father was explicit about the union:
“| gave a fortune (meaning a dowry,) to my daughter when she was going to the house, on
condition she was to be mistress of the farm.”

While Thomas Treacy, with the help of his brother (or at least without his opposition) was
attaching himself to Con Ryan's farms, Denis was working away to secure the Soloheadbeg
farm for himself. After their mother’s death in February 1865, nothing happened. Certainly
the £300 was not paid to Denis within the stipulated time, a neglect Denis probably
encouraged. This gave the advantage to Denis which he seized and in the early 1870s
there were several expensive court cases as each brother sought to undo the other. In 1872
Denis attained administration to the will and began proceedings to have Thomas evicted
from the farm.®® The following year, shortly after his marriage and no doubt paid for by
Carey money, Thomas sued his brother, one of his arguments being that the two years
stipulated in the mother’s will only ran from 1872 and that before then paying the £300 did
not arise.®'This whole sequence of litigation must have cost a great deal of money.
Understandably, the judge described the whole case as “lamentable” and noted that
“through the whole of the protracted litigation, that up to the present, the brothers were
living in the same house and jointly managing the farm.” In June, Thomas won an
injunction restraining his brother from trying to evict him and Thomas, within @ month, was
to lodge £300 with the court. In the meantime, both brothers were to continue to manage
the farm.*

For Denis Treacy, expensive litigation not going his way and his brother with new allies,
it was all too much. On Sunday evening 3 August 1873, police arrived at the Treacy farm.
A complaint had been lodged against Denis by his brother's wife and by her parents, that
Denis had fired at them with a revolver. He was arrested and brought to Tipperary town and
held to appear at Thursday's petty sessions, where it would be decided how the case
should proceed. Two stories were told. According to Thomas and the Careys, they were
sitting on a ditch opposite the Treacy house, when Denis appeared at the window, revolver
in hand, and fired. According to Denis, who had a licence to carry arms, a dog belonging to
the Careys came into “his” yard and “as the animal was in the habit of going into his dairy
and drinking his milk”, he fired a shot without being aware of the presence of the
others.®Denis also declared that the reaction of the four others was that “they all ran
towards him, shouting “We have you now, at last.”*

When Denis Treacy, described as “an able-looking countryman,” appeared in court, he
had a defence team of three lawyers. The charge now was that he had fired at “an
aged woman named Carey”, his brother's mother-in-law. The plea was not guilty. The
prosecution claim was that Denis Treacy had no right to be on the Treacy farm because the
£300 had been lodged with the court, implying that Denis should have collected his money
and disappeared. Of interest is the entry in a diary kept by a neighbour, briefly describing
what Denis did “at the kitchen window of his brother’s house” — indicating that the locals
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regarded the farm as belonging to Thomas. 2
law) evidence was that Der?is Slgiad ﬁrecT :ts MrsEd(r:n:rr;d o
rap.” The witness added that there was no sign ‘Of a doyg'
and collapsed. Her pregnant daughter was not mlj
Edmund Carey admitted that “some time after the shot
Denis Treacy and said:
of my ten children.”

_ Thomas Treacy's father-in-
telling her: “Go home now, you old
By now, Mrs. Carey was overcome
ch better. On cross-examination,
. : ; was fired he went into the house to
That's a good thing you done Dinny, you thought to kill the mother

The defence argument was th
_ at Carey could not have been * ified”
not have gone into the house. Carey was also made to a i

certain that Treacy had deliberately aimed at Mrs. Carey,
There followed this exchange: '

:EDems Treacy's Counsel): “Did you ever know this man was a lunatic?”
dmund Carey: ‘It is reported that he is, at least.”

dmit that he could not say for
other than firing in her direction.

Counsel: “Di
i id you ever threaten to get him i i
n
asylum?” g to a lunatic
Carey: I di
id not s .
S peak to the man for the last nine months.”

"That is no answer. Did you ever say to the
" . neighbours, he ought to be in an asylum?”
GiVeart(:.y. ‘Well, | believe | did.”
n Ihe events of these months, not least what
may not be mere rhetoric. e

Wh i

. terf\o':hﬁga;l'trﬁacy gave evndencg, he may have been conflicted between making life
werrd Lk terhand go—operatrng with the authorities. It was the Careys who
e i v:,az 1 _etahmghce‘and delivered the most damning evidence. According to
i whom" o \r/vel t f:s wife and her parents when the shot was fired, “he could not
e Th.is - hads of the Careys, Thomas Treacy's wife had no doubts about what
o g ¥y had uniortunate consequences a few months later. At the close of thi

9. the court decided that the matter would have be heard at the next Olc.r’art::

Sessions. Within weeks h is inci
- owever, this incident
confrontation between these parties. S e,

going to happen, these references

Treg:y;; 1S(r)]:t3vl;esr 1r272. De;r::s Treacy violently assaulted his sister-
i s varigusgcant. The fact that the Treacy brothers were under the same roof,
e o ar;jey;s in anq ar('Jund the place, was bound to cause tensions Or;
g iy 3 fos:g 4 ive or six o'clock in the evening, Denis Treacy came into' the
door of the room, ;Iresumab;t;i(s“gzg?go'::dabpepzr;irr; tt1ishrmmi:).rhe et L
it his bedroom, 0 have been locke
Snooe:) _ti| cf;ct)rr\(i:: a:bentral'wcg. thlhtugauon.still pending, there was c:ertaidnl";‘lnr(ioat?vzttitermt
g about this is certain. What is certain is that Denis Treacy lost his temggr Y

His b‘ot“e' was in the ya‘d but IS sister-in- aw was in it e Ilouse and was Sublected o
b'OVVS and k!CkS, necessitatir |g bed est 101 about a V\Jeek and visits by arT ppe’aly tOWI
dOClOl. ACCO‘d"lg to 1omas HEaCy, l‘e t eard lis wife baw| |‘“g and went to he
assistance E“te ng i e IIOUSe, he escued | S wife and 10t SUIpHSl gly th e brotl ers
came to bIOWS Der is |eaCy‘S SOI!CItOl made an e”olt to lOCUS atten on on injurie
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S
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sustained by their client from his brother but no matter how r:m:jdt\; t:iloocjj grc‘):rete: faro;;ne Q:ITY
is's situati i tract from what had been
Denis's situation was never going to de : | _ e
in danger of suffering a miscarriage as a resu ' 5
pregnant woman, who was in : fie e ————
i | and out of the way would be O
It was also suggested that getting Denis to jai : | ) il
i i ilv farm. But as the judge remarked, this was
the long-running dispute over the family ' nark Aot
i It and Denis Treacy's trial, on e ry,
ery temporary solution. Between the assau al, :
?‘r:,on?as wr?)te arymemorial to the Erasmus Smith governors. Th?f memorllahl is notﬁ:(lao?t, y}gz:
ing “it i i i to interfere in the ma
overnors reply stating “it is not in their power J .
;::n?oriai"“. A reasonable assumption is that Thomas was asking .the landlo'rd to 1rr\‘ter\:1air':e
in their family dispute, on his side of course, making use of his brother's forthcoming
criminal trial to damage him. . '
The baby, baptised John on 4 December, did not survive very long.” ?emi Tre:cf:y cr;:rgi
i ; i hich time the infant was alive. Apart fro
to trial for the assault in March 1874, at wi A
assault on a pregnant woman, Denis Treacy was undoubtedly se;a: el:ﬁs so?i%r;i wtl;:)e T:rc;
2 i ial i lonmel on Saturday arc s
form”. After a remarkably brisk trial in C : : A s’
i i dict of guilty. The judge declared: "Den
deliberating for two hours returned a ver s bl |
rv convicted of a brutal and unmanly assault an
you have been very property 1 | : e
i t do so but in order to mark my
to sentence you to penal servitude. | will no
conduct, | wn)l’| sentence you to be imprisoned for two years and you must be kept at hard

labour.”

urder S .
genis Treacy was not incarcerated for two years. He did his time in Clonmel Jail and was

released on 23 July 1875, having served about sixteen months.” Ironiﬁally. wthi‘Ije Tt:z
imi i i law gave him what he wanted.
criminal law locked him up, at the same time propgrty .
dispute with Thomas finally ended with victory going to DI.\emsWTh hle ?gngzcéc;saizpje;‘rs‘ 1:2
§ i i ther's wishes. ile ,
have been Thomas's delay in carry out his mo! : : g g
i 5 isi On instruction from Denis, the family tar
sheriff enforced the court's decision. ; ' o
i _in-law Michael Hayes who undertook to
loheadbeg was handed over to his brother-in : . : .
:fier it untilq(he prisoner was released.”’ In the meantime Thomas went to live with his
in-laws the Careys and brooded. . .
This is a story with three strands: the relationship of the Treacy brothers W.lth their suste‘r’
Catherine and her husband Con Ryan; the dispute between Thoma§ and Denis Trea;:y ovaes
their mother's will and finally the fatal involvement of. another snstgr Jo4hanna \A{do »«; .
married to Michael Hayes. As is usual in toxic family disputes over |nhe:tJanhce, si Terse 2
is wi is's side. Michael Hayes and Jonanna
hosen and Hayes and his wife were on Denis’s si
:vere married on 4 March 1862. It would have been seen as a ggod Tafxtch :s Heg::cr;e;d 5?1
i i i townland not far from
_five acre farm in Milltown in Soloheadmore, a :
fSocztl)c;headbeg Hayes also had a few acres in the contiguous townlanc}r of Kylef. V\:rgie :;er:i
s ition from the Thomas Treacy fact
o details, Hayes faced relentless opposition ‘ :
tar;Zdnto look after genis‘s interests.” What cannot have occurred to Michael Hayes is how
83
far this campaign would go. . B
On Wednesday 15 July 1874, Johanna went by train to Clonmel to visit hef brotht‘ar
Denis in jail.* She retumed home that evening and went about her normal t:‘us;nfssaf;
looking after her husband and only child, a nine year old daughter, she had the help
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servant girl Catherine O'Donnell. By midnight when the household was asleep, there was
an additional person, a woman of the road whose identity was never ascertained but who
picked the wrong night to seek shelter in that particular house — a custom that was not
uncommon.” Michael and Johanna Hayes shared a bed with their child, their normal
practice. Their bedroom was on the ground floor, while the servant slept in the loft overhead
them. At around half past one, someone fired a shot through their bedroom window and
killed Johanna (Treacy) Hayes. In Michael Hayes's words at the inquest on his wife:
| was awoke by a shot fired through the window and heard the glass breaking. After the shot
was fired she (Johanna) said she was shot through the breast and to go for the priest. | put my
hand across on her breast and found blood on it. | spoke to her then and asked her how she felt
and she did not answer me. | suppose she was dead. | heard her give a deep sigh. She was lying
on the outside of the bed near the window, on her right side with her breast turned out. | sat up in

the bed and thought to get out of it but the child who lay between us, told me not to, lest another
shot be fired at me.

This evidence was given by Hayes the day after the murder and in his house where the
coroner’s jury gathered. In a waking nightmare, fearful lest gunmen were lying in wait,
Michael Hayes remained with his daughter beside the dead body of his wife for about two
hours before going to the home of neighbours for help and then to the RIC barracks in
Monard, not far away.” After the fatal shot was fired, another window in the house Was
smashed. A view about this was that the attacker/s were hoping to attract Hayes'’s attention
and when he went to investigate, he would have been shot.

Three factors encouraged greater press coverage than usual of what the Cork Examiner
calied “one of the blackest crimes that ever stained the pages of Tipperary's history”.*” The
viclim being a wife and mother and murdered in such domestic circumstances. The well
known, not to say notorious record of the Treacy family war, Mrs. Hayes's murder being a
particularly bloody episode. Thirdly, the murder took place just as the summer assizes were
about to open in Clonmel and marked the close of an unusual period of relative freedom
from serious crime in Tipperary.*® That year there were just two murders in South
Tipperary.™ The press also suggested that the timing of the attack may have been connect-

ed with the temporary assignment of many local police, including the resident magistrate,
to duty in Ulster (because of the 12th).

No sooner had the police arrived at the Hayes house in the early morning of 16 July
than they made the short journey to the Carey home in Sologheadbeg and arrested
Thomas Treacy. his father-in-law and two brothers-in-law. Later that day, there were other
arrests, some individuals connected with the Carey family but primary police attention
remained centred on the first four. A search of the Carey house uncovered an old disused
gun but not the murder weapon. Intense police activity continued on the Thurday around
the Hayes house. Some footprints were reported going in the direction of the Carey house,

thought this might be a reporter unable to resist a little colour. The countryside was
searched but no casual suspects were picked up.

There was agreement that Michael Hayes and not his wife was the target and at the
inquest there were guestions about Johanna sleeping on the outside of the bed, which was
the position closest to the window.™ It may be that the murderer assumed this o be where
the head of the house slept and without being certain, just fired from a few feet away.
Thomas Treacy and his in-laws were held for questioning for several weeks but without
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evidence, they were released. What police needed in a crime like this was an informer but

i the
the guilty kept their mouths shut. Three points can be made.tvr\vlo c:_)r;‘ers d:f:lebrtte:et,:itrder,
Treacy-Carey element was responsible. In éh; s:?cr:lz: cg (: :g%an': {arms e tEsTcre

' 0 : . " .
e t::d‘eiga::::geu\?vzt:;eigu-rf;c;:estedyon suspicion of shooting yc_)ur' sister? an
:::wii “| spent a honth in jail for it any way.” He went on to protesthhcts gr\\/(;fﬁ;:?.he

cond.point is the probability that it was Thomas Treacy who fired the sho . i s
. k laver in the row, how likely was it that one of the Careys tqok it upon i
. thf:\ esigt’?‘,:t is not even Yc!ear that they were complicit before the crime. ThnrQly, it waz
t'aosz:lemeg at th'e time that Michael Hayes and not his wife was the target. This seem

7
reasonable.”’

s i i 877,
Violence continued to be part of Denis Treacy's life. On the evening of 28 March 1

" : 2 .
he was walking on the road in Raheen, the townland in which Con Ryafn é 0fsng ::'s
located, when he was attacked by an unspecified Rygn. probably one ° i ytick
ocah v:/s The attacker, who may or may not have initiated the attack, wie de tahshad
rl-liiF\,N:ver' such was the possible danger to Treacy's life on his relgaze ?f'?rr\r; J;llc; vtf;aan ;:hen
ial permissi for his protection. “Treacy warded 0 s and th
official permission to carry firearms . (g
i le-barrelled pistol and struck Rya it, inf
drew from his pocket a large doub : . e
i breaking the stock O p

wound on his head, at the same time ] : ‘

:a?f;: l:e’l‘he following day, Treacy made a complaint to"‘the police and Ryan was arrested
. lling the other.

Rvan then counter-charged, each cance : ,

’ A few months after this, the final episode in the dlsputg oyer Cop Rfya: s_ugsittaitne V\:thaas;
before the court, the Treacy brothers bringing with themg distinct whiff of the ; lie i
for each of them was an umpteenth court appearance. By now the extraordinary

i in thi hange:

come across as routine, as in this exc _ o

Denis Treacy: | was sent to jail for assauiting my brother Tom’s wnfc—g
Tom and | had a great deal of law in the Court of Probate.
We are good friends now.” —
“You said they killed your sister while you were In jail”? ‘
“Ves. she was killed on the night of 15th July 1874, after being
with me in Clonmel Jail on the same day.
“Was this after your brother Tom was put out of the farm at

Counsel:
Denis Treacy:

Counsel: §

Soloheadbeg?
Denis Treacy: ~Yes.” . o
Counsel: “And Mr. Hayes, your brother-in-law was put in charge of the farm”

“Yes, my sister , Mrs. Hayes was shot in bed in her own house

near the Limerick Junction.” B 1
“And was not your brother Tom arrested on suspicion, after the

murder?”
At this point Thomas Treacy's coun

Denis Treacy:

Counsel:

sel objected and the questioning moved to safer

; o S

round. The statement by Denis Treacy about fnendship.wnh his brother washno?sr::sefaa:n
?l may Ee doubted if Denis was too bothered, having evicted Thomas from the tfamily ;
{hal Thomas also lost out with respect to Con Ryan's land.
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Aftermath

Leaving aside the issue of Denis Treacy's son, which of course gives this extraordinary
story added interest, these events in a small corner of County Tipperary in the 1860s and
‘70s tell a different story of rural life and times than the more comforting and familiar
Knocknagow. In this real-life story there is no sentiment or romance; no grasping landlords;
no oppressive government — just the hunger of the tenant farmer for land. However, if Denis
Treacy ever read Knocknagow, he would have agreed with old Phil Morris, who “striking his
stick against the ground" declared: “Security is the only thing. But if every man was of my
mind he'd have security or know for what."”* Every cliché about Irish land disputes is on
display and centred on one family: a troublesome will, feuding brothers, a divided family,
mercenary marriage, late marriage, childless marriage, pressure regarding inheritance from
competing families, litigation — endless litigation, intimidation, assauit and finally murder.
No one aspect of this story is unique but rarely if ever can all have come together in
shaping the fortunes of one family.”

Johanna (Treacy) Hayes was buried in Kilfeakle.” At the spring assizes the following
year, Michael Hayes applied for £1,000 compensation. He was awarded £500, to be levied
on the civil parishes of Soloheadmore and Sologheadbeg at a rate of one shilling and one
halfpenny on each pound valuation. Hayes lived in Soloheadmore and so it was inevitably
penalised. The only reason Sologheadbeg was included was because Thomas Treacy and
the Careys lived there, a clear official declaration of guilt.” Michael Hayes did not remain a
widower very long. Some months after being awarded this money, on 25 November 1875,
he married a woman from the neighbouring townland of Kyle. Eleven months later, they had

a daughter. Michael Hayes died aged fifty-five on 4 February 1878. Five months later, his
widow gave birth to their son.”

Thomas Treacy died on Christmas Eve 1895. He was seventy-four years old and the
great loser in the Treacy family saga. Having sacrificed so much for land, including his
sister, he ended up with none. Records for Soloheadbeg in the Valuation Office display this
with mute eloquence. The name “Thomas Treacy” is crossed out and replaced by “Denis
Treacy". After being evicted by his brother from the family farm, he lived with his in-laws
but this could be no more than a brief respite during his inexorable loss of status. He moved
to Tipperary town. His first child, a son, was baptised in Solohead on 5 December 1873 (the
child Mary Treacy was carrying when assaulted by her brother-in-law Denis). All
subsequent children, five sons, were baptised in Tipperary parish.” The first of these was
baptised on 1 November 1874. In Tipperary, Thomas worked as a labourer and lived in
Murgasty Coltages. According to the 1901 census, some five years after the death of

Thomas, the Treacy household consisted of his widow Mary and her seventeen year old
son Martin who worked as a baker.™

And what of Denis Treacy? He faded from the public record and indeed from history.
Unlike his cousin Thomas Treacy (1842-1914)" who had some difficulty with the landlord
the Erasmus Smith Governors with regard to his twenty-eight acre farm, Denis Treacy kept
his head down and got on with working his farm and even managed to secure a rent
reduction during the early 1880s. On 5 February 1894, he married Bridget Allis of Hollyford.
He was in his early sixties and given his history, hardly a catch. She was nearly forty and
not an obvious prospect for motherhood.® On the other hand. there was that snug twenty-
three acre farm and no demanding Treacy in-laws to interfere with peaceable possession
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eir only child, a son, was born on 14 February 1885 and
one before, there is no surprise that both sponsors
Treacy died on 19 March 1889 and was buried in
(and more generally), the Treacy family farm in
g there were Bridget and her brother and
Hollyford with other members of the Allis

during probable widowhood. Th
christened John. In light of all that had g
were members of the Allis family. Denis
Kilfeacle. On the night of the 1901 census
Soloheadbeg was clearly in Allis hands. Livin
sister.® The child John Treacy was over in
family.**

Among other things, this has been a story 2
individual was prepared to do to get and keep possession. One can only surmise that for
Denis Treacy in his sixties, the birth of a son made all his efforts worthwhile. Dan Breen,
who had first-hand knowledge of the family, which by then consisted of Bridget. her son and

Bridget's unmarried sister Mary Anne, described the aunt as a “bossy domineering type”

who only had interest in the farm and bullied her nephew into working it relentlessly.” This

single-minded focus on the land would have been approved by Denis Treacy. His son
however had another agenda. On 21 January 1919, a short distance from their farm, two
policemen were killed in an ambush led by that son, who then went on the run. Just about

three months later and a few weeks before the Knocklong Rescue, on 17 April 1919, the

twenty-three acre Soloheadbeg farm passed into Treacy ownership under the 1903 Land
The purchase price was £379, all

purchase Act.® The rent had been just short of £18 p.a.
of which was advanced by the same government that the heir to that farm was seeking to
overthrow. The annuity was around £12. The new owner of the farm was and would remain

Bridget Allis Treacy.”

bout a farm in Soloheadbeg and what one
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To help readers the main characters in this family drama are:
Mary Treacy — mother of the Treacy brothers
Treac — elder brother by about ten years ) '
B;cr:?;a';eacy J — younger brother and rival for the family farm in Soloheadbeg
Catherine Treacy — their older sister and married.to Con Ryan
Johanna Treacy — their younger sister and married to Michael Hayes
Con Ryan — married to Catherine Treacy
Michael Hayes — married to Johanna Treapy
Edmund Carey — Thomas Treacy's father-in-law
Mary Carey — married to Thomas Treacy
Michael and Thomas Ryan — Con Ryan’s nephews
Bridget Allis — married to Denis Treacy . . '
Lease Board of Governors to Mary Treacy, 1859 (Erasmus Smith archive, High School
i Phelan.
Rathgar Dublin, EE/474)My thanks to Alan '
Over a period of ninety-three years (1848-1941), the Treacy farm in Soloheadbeg was in
the hands of two widows for an aggregate-fifty-nine yea-rs. . -
Information about the Treacy family is mainly from baplls?m anq marriage recards of the
parish of Solohead, Diocese of Cashel & Emly, now ayaﬂable in the NLIL. e
My thanks also to Tipperary Family History Research in Ttpperary town and to Bru Bort in
Cashel. The family burial place of the Treacy family was Kifeacle cemetary and some
information is preserved on grave stones (not wholly religb\e)‘ See W. Ryan, »
A Short History and Reference Guide to Kilfeacie Cemetery (Author: 1985). p.1 ] ‘ :
This site http:l/www.heIensfamily‘lrees.com/allgzs.htm#685. though incomplete, is of interes!
with respect to the extended Treacy family. .
D. Ryan, Sean Treacy and the 3rd Tipperary Brigade (Tralee, 1945), p. 11
Died 21 Feb 1848 aged 60 years (tombstone Kilfeacle). '
Died 25 March 1848 aged 48 years (tombstone Kilfeacle) — probably Joh‘n s brother. .
Certainly the two Treacy families in Soloheadbeg were connected and this seems t.he mos
likely way. This Treacy family held 20.75 acres directly and 7 5 acres from 2 surviving
middleman. Both Treacy holdings were contiguous, reinforcing the supposition that in an
earlier generation, a farm was divided between sons.
1
Baptised 18 November 1818, so no shotgun! ) ‘
In the Tipperary district, the names “Carew” and "Carey” appear |nter—c.han_geable.
Baptised 31 March 1827. Date of ceath 21 March 1848 on tombstone in Kilfeacle.
Baptism records for Solohead are missing 1829-36. Her Kilfeacle tombstone records her
death on 31 July 1844 aged 13. . - 4 -
See Note 11. After Denis died on 18 March 1899, his widow informed civil registration that
he was 67 years old, suggesting that he was born about 1832. ‘
Johanna does not appear in Sologhead baptism records and at her death her age was given
as around 40, indicating that she was born c. 1834. _
Ellen was baptised 18 August 1863 and Mary on 4 Oct _1864. Only one o( these children
appear to have survived infancy and has a role to play in the story unfolding.
Baptised 16 Jan 1838 o
“The widows of farmers normally retained control over the farm if thenrlchnd.ren.were
unmarried. surrendering control only after the marriage of tr?e chosen lnr.\entor. -
D. Fitzpatrick, The modernisation of the Irish female in P. O'Flanagan, P Fergusg;;7 i72
Whelan (eds.), Rural Ireland Modernisation and _Chan_ge 1 600-190(_7 (Cork UP_' 1d ), p.172.
Thomas Treacy was in his forties and Denis in his thrties when their mother died.

T2

TIPPERARY HISTORICAL JOURNAL 2010

18.

20.
21.

22.
23

24.

34.
35.

36.

TREACYE OF SOLOHEADRBEG

Their thoughs and any pians about marriage, prior to their mother's death, will remain
unknown but conflict over getting the farm must have been a huge obstacle.

See below for the attitude of Thomas Treacy's prospective father-in-law.

David Fitzpatrick made the point that ‘stem family succession’ whereby a family designated
an heir and fairly well regarded other children as surplus to requirment, usually concentrated
rows into a short period at the occasion of succession. See D. Fitzpatrick, Class, family and
rural unrest in 19th century Ireland in P.J. Drudy(ed), Ireland: Land ,Politics and People, Irish
Studies 2 (Cambridge UP, 1982), p.64. The Treacys were very much an exception to this.
Their succession issues lasted a decade (1865-75). For a very academic treatment see

L Kennedy. Farm Succession in Modern Ireland: Elements of a Theory of Inheritance in

J. David (ed.), Rural Change in Ireland (Institute of Irish Studies, Belfast, 1999), pp. 116-42.

Thomas Treacy v. Denis Treacy: Vice —Chancellor's Court, Clonmel Chronicle,
18 June 1873.

Women farmers were more common in pasture counties like Tipperary and Limerick than
elsewhere. See C. Clear, Social change and everyday life in Ireland, 1850-1922
(Manchester UP, 2007), pp.16-17.

C.M. Arensbery & S.T. Kimball. Family and Community in Ireland (1st ed. 1940, 3rd ed.
CLASP, 2001), p.112.

See note 2 above.

U.H. Hussey de Burgh, The Landowners of Ireland (Dublin, 1878), pp. 415-16.

D.G. Marnane, Land and Settlement a history of West Tipperary to 1660 (Tipperary, 2003)
pp. 144-5, 358-9, 360. 364 and Land and Violence a history of West Tipperary from 1660
(Tipperary, 1985) pp. 9-11, 14, 18, 150, 158. Also, W.J.R. Wallace, Faithful to our Trust a
History of the Erasmus Smith Trust and the High School, Dublin (Dublin, 2004).

Griffith’s Valuation, Tipperary, Clanwilliam, Soloheadbeg, Soloheadbeg.

While this valuation is dated July 1851, data appears to have been gathered years earlier

as the occupiers are given as Nicholas and John Treacy (actually “Tracy”) both of whom
died in 1848.

See note 2 above.

Records of the Valuation Office, Dublin

Report and appendices of the Commissioners appointed to inquire into Endowed Schools
in Ireland (1858), appendix pp.33-36.

The Smith-Barry estate was also part of the original Erasmus Smith estate in the county.
Wallace, Faithful to our Trust ,p.111.

Marnane, Land & Violence, pp.53-55.

Pobal Ailbe, p. 70

Inquiry of 1858

Report and appendices of the Commissioners appointed to inquire into Endowed Schools
in Irefand (1881), vol |, p.301. In 1887, the then agent Thomas Sanders briefly mentioned
Soloheadbeg in his evidence - Third Report of the Educational Endowments (Ireland)
Commission, 1887-8, (c — 5548) , H.C. 1888, xxxix

This property had also once been part of the Erasmus Smith estates.

For example by C. O Grada, lreland before and after the famine explorations in economic
history, 1800-1925 (Manchester UP, 1993), chapter five.

The actual number of years purchase varied from estate to estate and from time to time.
This money had nothing to do with rent, which the incoming tenant still had to pay and hope
would not be increased. See T.W. Guinnane & R.I. Miller, Bonds without Bondsmen:

Tenant-Right in Nineteenth-Century Ireland in The Journal of Economic History, 56, 1
(Mar. 1998), pp. 113-42,
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W.E. Vaughan, Landiords & Tenants in Mid-Victorian Ireland (Oxford, 1894), p 91.
G.J. Lyne, The Lansdowne Estate in Kerry under W.S. Trench 1849-72 (Dublin, 2001),
pp. 242-52.
C.H. Hemphill in July 1877 — see below
Had they not been so litigious, little of this story would be known,
For example, Clonmel Chronicie, 3 March 1877.
This estate. thousands of acres, was sold in the 1850s throught the Incumbered Estates
Court. Raheen was purchased by Michael Errington.
One of the witnesses who signed this deed was Thomas Treacy (1842-1914), a member
of the other Treacy family in Soloheadbeg, who described himself as a cousin.
A widow had no automatic rights.
Tipperary South Riding Summer Assizes, record court, Clonmel — Treacy & Ryan v. Ryan,
Clonmel Chronicle, 21 July 1877
C.H. Hemphill. member of a well known Cashel family, had been a county court judge and
was subsequently Solicitor-General for Ireland
Bridget Treacy married James Coffey in Feb 1872,
Incidentally, this would appear to be the sole example of the “voice” of Sean Treacy's father.
The marriage record uses the name “Carey’, as does Griffith.
Contemporary newspapers uses “Carew”. See Note 9 above. “Carey” is used here.
Irish Times, 16 Nov 1872.
Freeman’s Journal, 13 June 1873
Clonmel Chronicle, 18 June 1873; Irish Times, 14 June 1873.
The dog's name was “Spring” — readers might like to know.
C.C., 6 Aug 1873.
McGrath Diary, 3, Aug 1873 (copy in writers pessession.)
C.C., 18 March 1874; Tipperary Free Press, 17 March 1874.
One study makes the paint that there was no automatic horror about assaulting a pregnant
woman. It was a matter of individual circumstances. This same study noted that land or
inheritance disputes were the motves in one-third of assaults in which women fought with
relatives. The point is also made, that post-Famine, with the farm a prize for one family
member, vicious tactics were sometimes used. C.A. Conley, No Pedestals: women and
violence in late nineteenth century ireland in Journal of Social History, 28:4 (Summer 1995,
pp. 804-05.
Governors to Thomas Treacy, 18 March 1874 (Erasmus Smith archive, High School
Rathgar, Dublin, letter book 1873-76, BG/812)
There is no evidence of a link between the assault and the death of the infant.
McGrath Diary, 23 July 1875.
Freeman's Journal, 11 March 1875.
Ibid.
“In 35% of homicides between siblings, land or some other form of inheritance was the
motive.” See C.A. Conley, Melancholy Accidents - the meaning of violence in Post-Famine
Ireland (Lexington Books, Maryland, 1999) pp.55-9
This murder was widely reported: for example Cork Examiner. 18 July 1874; Freeman’s
Journal, 18 July 1874; The Times, 20 July 1874; locally Clonmel Chronicle, 18 July 1874.
She was never identified. Wisely she disappeared when Michael Hayes left the house to
fetch the police.
These neighbours just beside the Hayes house were Crosses and the same family lives
there loday. An oral folk version of the murder has not survived.
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C.E., 18 July 1874.
The Times, 20 July 1874,

R
eturn of outrages reported to the constabulary office in Irefand during 1874 (NAI)

Incidentally the relevant CSORP fij
: T e (1874/11 issi
National Archives. Lots of files are m(issing Y eRpam e M

areys would do Tom Treacy's dirty work for hi
Tom Treacy hoped anything could L ot
(My thanks to Joe Fitzgeraid.)

“Apprehending a suspect” is a section i
ctio
(Dublin, 2009, pPp.35-68. e
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